
  ش�ما چه سالي وارد دانشگاه ش�دید؟ فضاي آن 
مقطع چگونه بود؟

س��ال64 وارد دانشكده الهيات دانشگاه تهران شدم. از طرفي 
شرايط دفاع مقدس بود و امام)ره( جنگ را به عنوان مسئله اصلي 
كش��ور تعريف كرده بودند. از آن طرف در پشت جبهه در فضاي 
سياسي كشور هم فضاي نسبتاً پرتلاطمي بود و جريان هاي چپ 
و راس��ت خيلي پررنگ بودند. در دانش��گاه هم اين قضيه خيلي 
جدي مطرح بود. مهم ترين بحثي كه ما آن موقع داش��تيم بحث 
انحصاري بود كه در دانشگاه بود كه واقعاً اجازه طرح هيچ صحبت 
مخالف جريان چپ در دانشگاه ها داده نمي شد و نمونه هاي خيلي 
زيادي داش��ت، دوس��تاني كه بعداً كنار هم جمع شديم و جامعه 
اس��لامي را تشكيل داديم، در دانش��كده هاي خودمان به دفعات 
اين برخوردهاي يكطرفه و انحصار طلبانه و تند و خش��ن را ديده 

بوديم.
  به طور خاص مثال مي زنید؟

بل��ه، به طور خاص در دانش��كده خود ما، ب��ا اين كه در ابتدا 
هنوز موضع سياسي ما مشخص نشده بود، بارها دوستان انجمن 
ما را دعوت كردند كه س��ريع تر برويم عضو بشويم و در جلسات 
مختلف ما را دعوت كردند. اما در اولين جلسه اي كه در آمفي تئاتر 
دانش��كده الهيات برگزار ش��د موضع ما مشخص شد و من چند 
دقيقه اي صحبت كردم و مش��خص ش��د خط فكري ما متفاوت 
اس��ت، از آن به بعد ديگر در هيچ يك از جلس��ات انجمن دعوت 
نش��ديم و حتي تا قبل از آن قرآن اول جلسات را ما مي خوانديم، 
ولي بعد از آن اين را هم ديگر اجازه ندادند. مثلًا خاطرم هس��ت 
يك بار آقاي محتش��مي پور آمده بودند دانشكده، من رفتم كه با 
ايشان صحبت كنم، با يك رفتار خيلي زشتي من را از ايشان دور 
كردند. يا دوس��تان ديگر، آقاي س��هلاني كه در دانشكده حقوق 
بودند، به واس��طه اعتراضي كه به آقاي اصغرزاده كردند با ايشان 

برخورد شد.
تقريباً براي بقيه دوستان هم فضا همين طوري بود، يعني فضا 
يك فضاي بس��ته اي بود. علي ايحال اين فضا از سال 66-65 به 
تدريج تغيير كرد. بعضي از ما در جلس��ات بيروني دانشگاه با هم 
آشنا شديم ولي بحث ايجاد تشكيلات در آن موقع نداشتيم، چون 
آن موقع تقريباً 2 تشكل غير از دفتر تحكيم در فضاي دانشجويي 
مطرح ش��دند. يك جريان جريان آقاي طبرزدي بودند كه تحت 

عنوان اردوهاي فرهنگي ش��هداي 72 تن فعاليت مي كردند كه 
مقرش��ان هم عمدتاً دانش��كده هنر بود و جلساتي را هم داشتند 
كه در بحث هاي اخلاقي آق��اي فاطمي نيا را دعوت مي كردند و 
در بحث ه��اي تاريخي مرحوم آقاي م��روي را دعوت مي كردند، 
مجموعه ديگر نيز هيأت متوسلين به حضرت زهرا )س( بودند كه 
در مسجد جليلي پاتوقشان بود و غالباً نيروهاي جدا شده از دفتر 
تحكيم بودند. مثل آقاي محمدي و دكتر صدر كه بچه هاي علوم 
پزشكي بودند. اين 2 مجموعه كه به لحاظ فكري و سياسي با هم 
اختلاف هاي زيادي داش��تند به عنوان مجموعه هاي دانشجويي 
مطرح بودند و ما هم با هر دو جريان ارتباط داشتيم. حتي خاطرم 
هست كه ما در يك مقطعي خيلي سعي كرديم اين دو مجموعه 

را به هم نزديك كنيم و پيوندي برقرار كنيم كه نشد.
  پس از جنگ تشکیلات به چه سمتي پیش رفت؟

اما پس از پذيرش قطعنامه ديگر جنگ مس��ئله اصلي كشور 
نبود و در فضاي دانشگاه ها هم مقدماتي براي فعاليت هاي سياسي 
فراهم ش��ده ب��ود تا اين كه قضيه ارتحال ام��ام )ره( پيش آمد و 
انتصاب آقا توس��ط خبرگان به رهب��ري. خب يكي از بحث هاي 
جدي ما در آن دوران، بحث رياس��ت جمه��وري آقا بود و وقتي 
ايشان رهبر شدند با توجه به سابقه اي كه از تحكيم و ديدگاهشان 
نس��بت به آقا داشتيم احس��اس كرديم آقا يك پايگاه تشكيلات 
منس��جمي در دانش��گاه ندارند. آن دو مجموعه هم كه خيلي در 
دانشگاه فعاليت مشخص اجرايي و عملياتي نداشتند، اين بود كه 
تصميم گرفتيم مقداري منسجم تر بشويم. شاخه هاي مختلفي كه 
در حزب جمهوري بودند مثل ش��اخه دانشجويي و دانش آموزي 
و كارگاه��ي و فرهنگيان و امثاله��م پس از انحلال حزب، تحت 
عنوان جامعه اس��لامي فعاليت مي كردند. مثلًا جامعه اس��لامي 
فرهنگيان، جامعه اس��لامي مهندس��ين و... ي��ك مجموعه هم 
تحت عنوان جامعه اس��لامي دانش��جويان بود ولي آنها دانشجو 
را ب��ه معن��اي اعم تعريف ك��رده بودند كه ط��لاب را هم در بر 
مي گرفت و فقط اس��مش دانشجويان بود. دوستاني كه آن زمان 
بودند چندتاشان روحاني بودند و هيچ فعاليتي در صحنه دانشگاه 
و بيرون از آن نداشتند و فقط يك اسم و عنواني بود. چون آقاي 
بادامچيان بحث جامعه هاي اس��لامي را دنبال مي كردند، با توجه 
به عدم فعاليت  جامعه اس��لامي دانشجويان، با آقاي سهلاني كه 
عضو ش��اخه دانش آموزي حزب بود صحبت كرده بودند كه شما 

بياييد و جامعه اسلامي دانشجويان را تحويل بگيريد. 
آقاي س��هلاني هم با دكتر مراديان صحبت كردند و ايشان 
هم با من صحبت كردند. قرار شد اولين جلسه را ما 3 نفر با آقاي 
بادامچيان داشته باشيم. اين در مقطع زماني سال 68 است. در آن 
جلسه ما دو سؤال كليدي از آقاي بادامچيان داشتيم. يكي اينكه 
ما قائل به اين هس��تيم كاري كه مي خواهد انجام شود اگر تأييد 
مس��تقيم و صريح رهبري را ندارد، مخالفت ايشان را هم نداشته 
باشد، يعني حداقلش سكوت باشد و شما اطلاع داريد كه آقا نظري 
روي اين كار دارند يا نه؟ سؤال دوم هم اين بود كه شما در جامعه 
اس��لامي دانشجويان قرار است چه جايگاهي داشته باشيد؟ راجع 
ب��ه بخش اول گفتند كه آقا مخالفتي ندارند، راجع به بخش دوم 
هم گفتند من هيچ جايگاهي براي خودم تعريف نكرده ام، ما روي 
اين قضيه حساس بوديم كه آيا قرار است كسي از بيرون مديريت 
كند؟ گفتيم اگر اينطور باشد ما نيستيم. ايشان هم صراحتاً گفتند 
نه ما هيچ دخل و تصرفي نداريم فقط يك واس��طه بوديم كه به 
دوستان قبلي بگوييم كه عنوان به جمع شما منتقل شده است و 
شما هر جور صلاح مي دانيد عمل كنيد. هر كمكي هم خواستيد 
ما انجام مي دهيم ولي ورودي در مسائل نداريم و خب ما اين دو 
مسئله مان حل شد. سپس دوستان ديگري هم وارد كار شدند مثل 
آقاي درخش��ان، )پسر شهيد درخشان( كه دانشجوي اقتصاد بود. 
آقاي رفيق دوست )برادرزاده محسن رفيق دوست( كه دانشجوي 
دانشكده فني بود و نفر آخر هم فكر مي كنم آقاي نصر دانشجوي 

اقتصاد دانشگاه علامه بود.
مرادی�ان چ�ه رش�ته هایي  و  آق�اي س�هلاني    

مي خواندند؟
آقاي سهلاني مديريت بازرگاني مي خواندند و آقاي مراديان 

پزشكي.
ما 6 نفر جلساتمان تشكيل شد و ديگر عنوان جامعه اسلامي 
دانش��جويان به ما منتقل شد. جلس��ات اوليه اي را تشكيل داديم 
و دوس��تاني را دعوت كرديم. بحث اعلام موجوديت مطرح بود. 
در كل بحث هاي زيادي داش��تيم مثلًا اينكه اول كار تشكيلاتي 
كني��م و بعد برويم در صحنه دانش��گاه؟ يا برويم فعاليت كنيم يا 
هر دو را با هم جمع كنيم؟ بحث اساس��نامه بود. در همين دوران 
رسيديم به مقطع انتخابات مياندوره اي مجلس سوم در سال 68. 
در آن انتخاب��ات فكر كنم 3 نفر قرار بود به عنوان نماينده تهران 

جامعه اسلامي دانشجويان 
حاصل استبداد دفتر تحكيم بود

 زمینه ها و چگونگي تأسیس جامعه اسلامي دانشجويان 
در گفت وگو با مهدي فضايلي

انجمن هاي 
اسلامي 
دانشگاه هاي 
مختلف كه تحت 
عنوان دفتر 
تحكيم فعاليت 
مي كردند با يك 
غلظت زيادي 
گرايش زيادي 
به جريان چپ و 
دولت مهندس 
موسوي داشتند 
و بشدت هم 
مورد حمايت 
دولت بودند

مهدي فضايلي از دانش��جويان فعال دهه ۶0 دانش��كده الهيات دانش��گاه تهران اس��ت كه به گفته خودش به سبب 
برخوردهاي حذفي انجمن اس��لامي دانش��جويان، به همراه تعداد ديگري از همفكرانش به س��مت تأسيس جامعه 
اس��لامي دانش��جويان متمايل مي ش��ود. در اين گفت وگو ضمن بررسي و تشريح فضاي دانش��جويي در دهه ۶0 ، 
علل و چگونگي تأس��يس جامعه اسلامي دانشجويان نيز مورد بررس��ي تاريخي قرار گرفت. فضايلي در حال حاضر 
مس��ئوليت انتش��ارات س��روش س��يما را برعهده دارد و پيش از اين نيز مديرعامل خبرگزاري فارس بوده اس��ت.

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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انتخاب ش��وند. ممكن است حافظه ام خوب ياري نكند ولي فكر 
كنم آقاي مرتضي نبوي و خانم بهروزي و آقاي ناطق براي تهران 

مطرح بودند.
ما يك جلسه اي را در تالار ابن سيناي دانشگاه پزشكي تهران 
برگ��زار كردي��م و از آقاي نبوي و خانم به��روزي دعوت كرديم. 
قبل��ش هم اعلام كرده بوديم كه جامعه اس��لامي دانش��جويان 
برگزاركننده اس��ت. خيلي اتفاق مهمي ب��ود چون براي اولين بار 
بود كه يك تشكيلات دانشجويي در دانشگاه تهران مي خواست 
كاري غير از كار دفتر تحكيم انجام دهد. پيش بيني مي كرديم كه 
برخوردهايي ايجاد ش��ود، قبلش رفتيم پيش آقاي محفوظي كه 
نمايندگي امام در آن زمان در دانشگاه تهران را داشتند و با آقاي 
امراللهي كه جانشين ايشان بودند صحبت كرديم و گفتيم كه ما 
چنين برنامه اي داريم. آنها هم موافقت كردند و براي اينكه اتفاقي 

نيفتد قرار شد آقاي امراللهي  هم در جلسه شركت كنند.
جلسه تشكيل شد و دانشجوها آمدند اما وسط جلسه بچه هاي 
انجمن اس��لامي رفتند برق را قطع كردند و جلسه مقداري شلوغ 
ش��د. اما به هر حال برنامه با درگيري هاي مختصري برگزار شد. 
اين اولين نشس��ت رسمي جامعه اسلامي دانشجويان بود. جلسه 
دوم همزمان شد با قضيه رئيس جمهور روماني كه زماني كه وي 
به كش��ورش برگشت كودتا ش��ده بود و او از كار بركنار شد. يك 
جريان ش��ديدي در كش��ور عليه وزير خارجه وقت آقاي ولايتي 
راه افتاد ك��ه مثلًا اين چه وزارت خارجه اي اس��ت كه نمي تواند 
پيش بيني كند و از كشوري دعوت مي كند كه تا رئيس جمهورش 
برگشته عليه او كودتا ش��ده است. خيلي هجمه سنگيني بود. از 
آن ط��رف هم آقا از وزارت خارجه دفاع كرده بودند. بحث وزارت 
خارجه هم بحث باس��ابقه اي بود. ما احساس كرديم كه صحبت  
آقا و دفاع ايشان از وزارت خارجه نبايد در دانشگاه غريب بماند. لذا 
رفتيم و اين مسئله را دنبال كرديم كه در مسجد دانشگاه تهران در 
حمايت از صحبت هاي آقا مراسمي را برگزار كنيم، رفتيم با آقاي 

ناطق صحبت كرديم كه ايشان هم پذيرفتند كه بيايند دانشگاه.
ما رفتيم تدارك جلس��ه را ببينيم. با دوستان در دانشگاه هاي 
مختل��ف صحبت كرديم كه بيايند و جمعيت بيايد. اين مراس��م 
خيلي بازتاب پيدا كرد اما بچه هاي انجمن از ش��ب قبل مراس��م 
ش��روع كردند به پاره كردن تراكت ه��اي تبليغاتي و حتي درگير 
شدن با بچه هاي جامعه مثل آقاي وحيد زماني كه زدند دندانش 
را شكستند. به هر حال مراسم برگزار شد. قرار  بود مراسم عصر 
باشد و با نماز ظهر شروع شود اما پيش از ظهر كه آمديم ديديم 
در مسجد دانشگاه بسته است. يادم است كه اولين بار بود كه در 
مسجد دانشگاه در چنين ساعتي بسته بود. انجمني ها رفته بودند 
رايزني كرده بودند كه در مس��جد بسته شود. در همان زمان كه 
دوستان داشتند پيگيري مي كردند در مسجد باز شود آقاي ناطق 

آمدند گفتند چرا به من نگفتيد اين جوري شده؟
ما گفتيم اگر مي گفتيم شما نمي آمديد! ولي ايشان همانجا در 
محيط جلوي مسجد عبايشان را روي زمين پهن كردند و ما هم 
با بلندگو اذان گفتيم و نماز جماعت برگزار شد. بين دو نماز ديدند 
كه صحنه خيلي بدي شده است، آمدند در مسجد را باز كردند ولي 
حاج آقا اعتنايي نكردند و نماز عصر را هم پشت در خواندند. بعد 
از نماز كه ديگر در ها باز بود جمعيت رفتند داخل مسجد، ولي آنجا 
هم يكي دو تا چراغ بيش��تر روشن نبود. آقاي ناطق رفتند بالاي 
منبر و تا آمدند شروع كنند، تعدادي از بچه هاي انجمن اسلامي در 
حال شعار دادن وارد مسجد شدند و نگذاشتند آقاي ناطق صحبت 
كنند. ايش��ان هم در حد دو سه كلمه گفتند من انتظار داشتم در 
اينجا كه محيط دانش��گاه است فضايي باشد كه نظرات مختلف 

افراد مطرح شود و متأسفم كه اينطور شده است.
ايشان در حد همين چند جمله صحبت كردند و از منبر آمدند 
پائين. دو طرف در مسجد شعار مي دادند و در نهايت آقاي ناطق 
رفت. اين مسئله موجب بازتاب وسيع حركت جامعه اسلامي شد. 
مثلًا تيتر يك روزنامه رس��الت در فرداي آن روز همين اتفاق بود 
و مجموعاً خيلي به اين قضيه پرداخته ش��د و به اين ترتيب اسم 
جامعه اس��لامي دانشجويان در كشور مطرح شد. بيانيه هاي دفتر 
تحكيم شروع شد كه يك جريان قارچ گونه اي از بيرون دانشگاه 
آمده و از اين تعابير. ولي ديگر عملًا ما وارد زمينه جدي كار شده 

بوديم و تقريباً همه مس��ئولين سياس��ي كشور هم با اسم جامعه 
اس��لامي دانشجويان آش��نا ش��ده بودند و فعاليت هاي ما خيلي 
گس��ترده تر ش��د و بحث راه اندازي دفتر در دانشگاه هاي مختلف 
مطرح شد كه دانشگاه هاي تبريز، اصفهان، مشهد و... جزو اولين 

دانشگاه ها بودند.
  در دانشگاه تهران از اول دفتر داشتید؟

ما در دانشگاه دفتر نداشتيم. دانشگاه اصلًا به ما اجازه نمي داد. 
جلس��ات اوليه ما در چهارراه آبسردار، خيابان مجاهدين تشكيل 
مي شد. آن زمان آقاي مراديان دبير كل بودند، من مسئول سياسي 
بودم، آقاي سهلاني واحد تش��كيلات و آقاي درخشان تداركات 
بودند. در هر دانش��گاهي كه جامعه تشكيل مي شد برخوردهاي 
ش��ديد انجمن اس��لامي وجود داشت. يادم هس��ت در دانشگاه 
ش��يراز پس از تشكيل جامعه اسلامي يك شب بچه هاي انجمن 
اس��لامي ريختند در خوابگاه و بچه ه��اي جامعه را كتك زدند و 
از آنج��ا بيرون كردند. خيلي برخورده��اي عجيب و غريبي بود. 
خيل��ي براي ما جالب بود كه همين ها در س��ال هاي بعد به تك 
صدايي و انحصار طلبي اعتراض مي كردند و مي گفتند دانش��گاه 
بايد محيط تضارب افكار و آرا باشد! شعار چند صدايي اين دوران 
و رفتار تك صدايي آن دوران خودشان براي ما خيلي جالب بود و 
نشان مي داد كه واقعاً باور ندارند به آنچه مي گويند. اگر خودشان 
س��ر كار باش��ند تك صدايي را ترويج مي كنند و وقتي اين طور 
نباشد چندصدايي را مطرح مي كنند و اگر بتوانند انحصارطلبي را 

در اوج دنبال مي كنند. 
ادبيات��ي كه در جلساتش��ان داش��تند تفكر خ��ود محورانه و 
مستبدشان را نشان مي داد. ولي به هر حال جامعه اسلامي شكل 
گرفت و روز به روز گس��ترده تر ش��د تا سال 71 يا 72 كه شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي مصوبه اي داش��ت كه در آن تش��كل هاي 
دانش��جويي تصويب ش��دند و بحث ضوابط تأسيس تشكل هاي 
اسلامي مطرح شد و در متن مصوبه جلوي تشكل هاي اسلامي 
داخل پرانتز نوشته شده بود »جامعه اسلامي دانشجويان« كه اين 
خيل��ي زمينه فعاليت جدي تر جامعه اس��لامي را فراهم كرد و ما 

مي توانستيم در دانشگاه قانونمندتر  فعاليت كنيم.
  برخي از تأسیس جامعه اسلامي دانشجویان تحت 
عنوان انشعابي از دفتر تحکیم نام مي برند ولي شما 

تأکیدي به این ندارید. علت این امر چیست؟
همه ما عضو انجمن اس��لامي بوديم ولي در شوراي مركزي 
نبوديم و ما را در جلس��ات عادي هم راه نمي دادند كه ما عملًا از 
انجم��ن فاصله گرفتيم. ما عضو انجمن بوديم ولي عضو تحكيم 
نبوديم چون دفتر تحكيم مجموعه انجمن ها بود كه با ساز و كاري 
كه داشت شورايي را انتخاب مي كردند كه مي شد شوراي تحكيم. 
اين اتحاديه انجمن هاي اسلامي بود كه به تحكيم وحدت معروف 

بود. لذا ما هم هيچ گاه نگفتيم عضو تحكيم بوده ايم. 

  در آستانه انتخابات مجلس سوم که دفتر تحکیم 
بیانیه اي در حمایت از مجم�ع روحانیون صادر کرد، 
چه تأثی�ري بر فضاي دانش�جویان عضو انجمن هاي 

اسلامي داشت؟
در آن انتخابات دفتر تحكيم نقش پررنگي داش��ت و ش��ايد 
قوي ترين تشكيلات پس از مجمع روحانيون مبارز، دفتر تحكيم 
بود با جذابيت ها و اثرگذاري هايي كه بخصوص در آن زمان يك 
مجموعه دانشجويي مي توانست داش��ته باشد. آن زمان امام)ره( 
صحبت هايي راجع به اسلام ناب محمدي)ص( و اسلام امريكايي 
داش��تند و اين جريان يك جنگ رواني گس��ترده اي را راه اندازي 
كردند و در فضاي سياسي كشور خودشان را اسلام ناب و جريان 
مقابلش��ان را اسلام امريكايي معرفي كردند. حتي آنقدر فضا تند 
شد كه شخصيتي مثل آيت الله يزدي را آن موقع از منبر در يكي 

از مساجد پائين كشيدند.
در دانشكده خود ما تعدادي از دوستان بودند كه عضو انجمن 
بودند ولي حرف ديگري داشتند. قبل از تأسيس جامعه اسلامي در 
دانشكده خودمان يك جمعي را تشكيل داديم. خاطرم هست تنها 
روزنامه هايي كه مي آمد كيهان بود و اطلاعات. ما رفتيم و گفتيم 
بالاخره اينجا دانشگاه اس��ت، روزنامه هاي ديگري هم در كشور 
هس��ت، مثلًا روزنامه رسالت از 65 – 64  شروع به انتشار كرده 
بود. گفتيم روزنامه رس��الت هم بياوري��د. اما گفتند بودجه نداريم 
ك��ه روزنامه ديگري را خريداري كنيم كه ما هم رفتيم با روزنامه 
رسالت صحبت كرديم و تخفيف گرفتيم و وقتي ديدند ديگر هيچ 
بهانه اي باقي نمانده بالاخره روزنامه رسالت هم وارد دانشكده شد 
و يا با دوستان جلس��ه گذاشتيم و آقاي پرورش را دعوت كرديم 
دانش��كده و اين جور كارها را قبل از اينكه جامعه تشكيل شود با 
دوستان انجمني طرد شده از فضاي انجمن انجام مي داديم ولي 

اين نشست هاي ما خيلي مخفي و در خوابگاه بود.
  یعني جایي بروز نداشت؟

نخير، البته آنها فهميده بودند چه كس��ي پش��ت قضيه است 
ولي ما عنواني نداش��تيم وگرنه آنها برخوردهاي خيلي نامناسبي 

داشتند.
  قطعاً آن زمان جذب غالب دانشجویان دست شما 
نبوده اس�ت، اما از لحاظ تعداد کمتر از آنها بودید یا 

بیشتر؟ اگر کمتر بوده اید چه علتي داشت؟
ما كمت��ر بوديم. اين هم دلايل مختلف��ي دارد. اولًا همه 
دوره ها در دانش��گاه يك اقليتي دنبال كارهاي دانش��جويي و 
سياس��ي و تش��كيلاتي هس��تند و يك اكثريتي دنبال درس 
خوان��دن يا فعاليت هاي ديگر هس��تند. آن زمان هم اين طور 
ب��ود و الآن هم همينطور اس��ت و در آن اقليت��ي كه انگيزه 
فعاليت هاي سياس��ي و تش��كيلاتي داشتند با توجه به فضاي 
غالب دانش��گاه كه گرايش به جريان روش��نفكري با تعريف 
خاص خودش دارد، آنها جذب  بيشتري داشتند. ضمن اين كه 
يكسري عوامل باعث مي شد كه انگيزه حضور در انجمن هاي 
اسلامي بيشتر شود. مثلًا حمايت هاي مختلفي كه وزارت علوم 
از انجمن ه��اي اس��لامي مي كرد و آن هم ب��ه صورت خيلي 
پررنگ! دفتر داشتند، بودجه داشتند، راحت مراسم مي گرفتند 
و... يعني كار در انجمن ريسكي نداشت ولي فعاليت در جامعه 
اس��لامي ريسك داش��ت. حتي فرد در ادامه تحصيلش دچار 
ترديد بود كه آيا مي گذارند فوق ليس��انس درس بخوانم يا نه؟ 
ب��ه خاطر گزينش هايي كه بود. يا مث��لًا به بچه هاي تحكيم 
خيلي  بورس مي دادند. ش��ما بروي��د آمار فارغ التحصيلان آن 
سال ها را ببينيد، اكثرش��ان افرادي بودند كه به طور مستقيم  
يا غير مس��تقيم از بچه هاي تحكيم بودند، اينها چيزهايي بود 
كه رانت هايي را براي دفتر تحكيم درست كرده بود و اين هم 
جذاب بود. يعني فرد احساس مي كرد اگر برود در دفتر تحكيم 
وقت بگذارد از مواهب اينطوري برخوردار مي ش��ود اما جامعه 
اس��لامي بچه هايش كتك مي خوردن��د و مورد هيچ حمايتي 
هم نبودند و بودجه اي هم نداش��ت، ضمن اينكه اشاره كردم 
بحث ع��دم اجازه براي ادامه تحصيل فرد هم وجود داش��ت. 
بنابراين به دليل غلبه آن فضا و رانت هايي كه بود تعداد كمي 
نيروهاي انجمن بيشتر بود. در تمام دانشگاه ها هم دفتر داشتند 

آن موقع تقريباً 
2 تشكل غير 

از دفتر تحكيم 
در فضاي 

دانشجويي مطرح 
شدند. يك 

جريان، جريان 
آقاي طبرزدي 

بودند كه تحت 
عنوان اردوهاي 

فرهنگي شهداي 
72 تن فعاليت 

مي كردند كه 
مقرشان هم 

عمدتاً دانشكده 
هنر بود و 

جلساتي را هم 
داشتند كه 

در بحث هاي 
اخلاقي آقاي 
فاطمي نيا را 

دعوت مي كردند 
و در بحث هاي 
تاريخي مرحوم 
آقاي مروي را 

دعوت مي كردند، 
مجموعه ديگر 

نيز هيأت 
متوسلين به 

حضرت زهرا)س( 
بودند كه در 
مسجد جليلي 
پاتوقشان بود 

و غالباً نيروهاي 
جدا شده از 
دفتر تحكيم 
بودند. مثل 

آقاي محمدي 
و دكتر صدر 
كه بچه هاي 

علوم پزشكي 
بودند. اين 2 

مجموعه كه به 
لحاظ فكري و 

سياسي با هم 
اختلاف هاي 

زيادي داشتند

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
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و اي��ن هم در جذب مؤثر بود ول��ي بعداً به تدريج تفاوت كرد. 
يعني الآن بچه هاي جامعه اسلامي در دانشگاه هاي كشور كم 
نيس��تند. اتفاقاً يكي از اش��كالاتي كه به مصوبه شوراي عالي 
انقلاب فرهنگي داشتيم همين كمّي كردن تشكل ها بود، يعني 
مي گفتند تشكيلات ش��ما زماني مي تواند دفتر بزند كه فلان 
درصد از دانش��جويان عضو آن باشند. اين باعث شد تشكل ها 
از جمله جامعه اسلامي دانشجويان مقداري درشان باز شود و 
دانشجويان مختلفي اعم از اينكه آن ضوابط را دارند يا ندارند 
وارد تشكيلات شوند. اين يكي از آفاتي بود كه ما در رابطه با 
آن مصوبه داشتيم. آن موقع نيز ما موافق اين مسئله كمي نگاه 

كردن به تشكل ها نبوديم.
  چرا با وجود اینکه امام در سال 67 دستور تأسیس 
بس�یج دانش�جو و طلبه را صادر کردند، مایل بودید 
جامع�ه اس�لامي را راه  بیندازید؟ چ�ه خلأیي وجود 
داش�ت که به این نتیجه رسیدید که جامعه اسلامي 

تشکیل بشود بهتر است؟
آن زمان هنوز بس��يج در دانش��گاه ها دفتر نداشت و اصلًا به 
اين صورت كه ش��ما الآن مي بينيد مطرح نبود. خيلي در فضاي 
دانش��گاه كمرنگ بود. بعد از شكل گيري جامعه اسلامي بود كه 
فعاليت هاي بس��يج در دانشگاه پررنگ ش��د و هر چه جلوتر آمد 
قوي ت��ر و پررنگ تر ش��د. ضمن اينكه ما هميش��ه اين بحث را 
داش��تيم كه اگر مجموعه هاي مختلف با اسامي مختلف و گاهي 
سلايق مختلف باشند كه در اصول مشترك اند مي توانند مؤثرتر 
باشند از اينكه همه بخواهند بيايند ذيل يك عنوان. بحث ما اين 
بود كه ش��ايد دانشجوهايي باشند كه اس��اس اين تفكر را قبول 
داش��ته باش��ند ولي نخواهند تحت عنوان بس��يج فعاليت كنند. 
از همي��ن بحث هايي ك��ه الآن وج��ود دارد و آن موقع هم وجود 
داش��ت. آن زمان ما عملًا  تشكيلات خودمان را در مقابل بسيج 
نمي ديديم، به هر حال ما همه مان بس��يجي بوديم. ولي تكثر را 
بهتر مي دانس��تيم چون تش��كل هاي متعدد مي توانست سلايق 

مختلفي را جذب خودش كند.
  آیا شما به انحراف فکري اولیه انجمن هاي اسلامي 

معتقدید؟
تا حدودي بله، اولين جلسه اي كه من لو رفتم در دانشكده، 
دقيقاً در جلسه اي بود كه آقاي دكتر صفائيان )رئيس دانشكده 
دامپزش��كي( دعوت ش��ده بودند براي سخنراني. اينها كساني 
بودند كه زمان شهيد بهش��تي بشدت در مقابل ايشان موضع 
داش��تند. در آن سخنراني ايش��ان طوري موضعگيري كرد كه 
خودشان ش��ده بودند طرفدار شهيد بهشتي و از جريان مقابل 
تح��ت عنوان جرياني كه س��ر در آخور ب��ازار دارد نام مي برد، 
يعني يك ادبيات چپ داش��ت. و بعد من دس��تم را بالا گرفتم 
ك��ه در تريبون آزاد صحبت كنم. آنه��ا هم چون خيلي من را 
نمي شناختند استقبال كردند. گفتند 5 دقيقه صحبت كن. من 
رفت��م و 3-2 دقيقه صحبت ك��ردم و از زير ميز مجري برنامه 
مدام به من مش��ت مي زد و تذكر مي داد كه تمام كن! جمعيت 
هم در تالار دانشكده نشسته بودند و برايشان خيلي جالب بود 
كه يك دانشجويي آمده و مخالف جريان حاكم وقت صحبت 
كرده اس��ت. وقت من كه تمام ش��د گفتم خواهران و برادراني 
كه موافق اند من حرفم را ادامه بدهم صلوات بفرس��تند، همه 
صلوات فرس��تادند و آنها ماندند كه چ��ه كار كنند. قصدم اين 
اس��ت كه بگويم آن جري��ان از لحاظ فكري واقعاً نقطه مقابل 
روحانيت بودند. يعني از روحانيت به روحانيتي كه س��ر در آخور 
ب��ازار دارد تعبير مي كردند و چنين ادبياتي داش��تند و در برخي 
بچه هاي انجمن دانشكده خودمان هم اين مسائل مشهود بود 
و به لحاظ فكري وجه��ه پررنگ تر و افراطي تر جناح چپ آن 
سال ها بودند. البته دانشگاه تهران يك حالت برتري هم داشت 
و اين يك مقداري باعث مي ش��د كه خودشان را بالاتر از بقيه 

انجمن ها ببينند. 
  پس شما هم قبول دارید که روند فعلي ادامه همان 
روند است؟ چون عده اي مي گویند انجمن در دهه 60 
خیلي مقدس بود، در س�ال هاي دهه 70 و بعد از دوم 

خرداد دچار دگردیسي و تحول شدند.

بله، ادامه روند قبل است. زواياي انحرافي كه انجمن داشت 
از هم��ان موقع بود. فض��اي اتفاقات در ده��ه 70 و بعد از آن 
متف��اوت بود. مثلًا آنها در دهه 60 بحث امام را قبول داش��تند. 
خاطرم هس��ت زماني كه بحث خطبه ه��اي آقا پيش آمد و آن 
نامه اي كه امام راجع به فرمايش��ات آقا نوشتند، اوج خوشحالي 
اينها در دانش��گاه بود. آنقدر فضا را در دانش��گاه سنگين كردند 
كه برخي دوس��تان ما رفتند تا زماني كه نام��ه دوم امام پيش 
آمد كه گفتند شما مثل خورشيد در آسمان انقلاب مي درخشيد 
دوباره يخ بچه ها باز ش��د و آمدند در فضاي دانشگاه. آن زمان 
اينگون��ه نبود كه ولايت فقيه را قبول نداش��ته باش��ند. آنها در 
انتخابات مجلس س��وم تمسك ش��ان به صحبت هاي امام)ره( 
راجع به اس��لام ناب بود، ولي وقتي اينها را ريشه يابي مي كنيد 
مي بيني��د كه در بحث هاي فكري و عميق امام مي لنگند. مثلًا 
امام در همان زمان كه ديدند سوءبرداشت هايي از حرفشان شد، 

فرمودن��د من به جوانان انقلابي ام در حوزه و دانش��گاه توصيه 
مي كنم كه اگر دس��ت از دامن جامعه مدرسين بكشيد به دامن 
اسلام امريكايي مي افتيد. و اينها كساني بودند كه با طيف جامعه 
مدرس��ين مشكل داش��تند. نمونه اش همان  برخورد با آيت الله 
يزدي بود. يعني اتفاقات اين شكلي كه مي افتاد اينها مي ماندند 
كه آنها كه قبلش اينقدر خودشان را نسبت به امام پررنگ كرده 
بودند چه بايد مي گفتند؟ امروز براي ما كاملًا مشهود است كه 

اين جريان تداوم همان جريان است.
  شما که دهه 60 را دیده اید، واقعاً آنها آن زمان به 
ولي فقیه اعتقاد داشتند یا به تعبیر سعید حجاریان 
جذب ش�خصیت کاریزماتیک امام ب�ه عنوان رهبر 

سیاسي یک انقلاب شده بودند؟
شعارهاي دهه اول انقلاب شعارهايي است كه جريان چپ 
خيلي مجذوبشان مي ش��ود، مثلًا يكي از ويژگي هاي جريانات 
چپ همين استكبارس��تيزي بود. يا بحث جنگ فقر و غنا. چون 
جبهه چپ با ش��عارهاي امام كه بر مبناي اس��لام بود احساس 
همزادپن��داري مي كردن��د. نمونه خيلي ب��ارزش آقاي مهندس 
موس��وي اس��ت. اين مهندس موس��وي امروز همان مهندس 
موسوي دوران امام)ره( است، فكر نكنيد تغيير كرده است. مباني 
فكري ايش��ان همان مباني است كه آن روز داشته است. براي 
همين اس��ت كه امروز ك��ه مي خواهد بحث ولايت فقيه امام را 
مطرح كند مي گويد ش��ايد ما آن موقع حرف هايي داشتيم. اينها 
كس��اني بودند كه نسبت به آقاي مهندس موسوي تعلق خاطر 
داشتند و ما به ش��وخي بهشان مي گفتيم كه مهندس موسوي 
عطس��ه مي كند، ش��ما برايش بيانيه صادر مي كني��د! به نظرم 
ش��اخص مهمي است آقاي مهندس موس��وي دهه 60  كه آن 
حرف ها را مي زد و آن ش��عارها را م��ي داد و امروز ببينيد چطور 
شده است؟ تفكراتش، ديدگاه  هايش، منش اش! يعني اين نيست 
كه بگوييم مهندس موس��وي يك مرتبه عوض ش��ده اس��ت، 
نه! كس��اني كه مهندس موس��وي را از نزديك مي شناختند از 
رفتارهاي اخيرش اصلًا تعجبي نداش��تند و اين كارها برايشان 

قابل پيش بيني بود.
  یعني مباني تفکر ایشان طوري بود که پیش بیني 

مي شد چنین اتفاقي بیفتد؟
بله.

  نظرتان درباره وضعیت حال حاضر جامعه اسلامي 
دانشجویان چیست؟

من چند س��ال پيش دغدغ��ه ورود نيروهاي اصيل را مطرح 
ك��ردم و حدود 6-5 س��ال پي��ش بود كه دوس��تان جامعه تبريز 
برنامه اي برگزار كرده بودند. من مدتي بود در جلسات جامعه نرفته 
بودم ولي آن جلس��ه را كه رفتم خيلي مرا نگران كرد. در مس��ير 
برگش��ت به آقاي رباني گفتم كه م��ن خيلي نگران آينده جامعه 

اسلامي هستم. 
  ای�ن ضع�ف را ب�ه ط�ور خ�اص در چ�ه چی�زي 

مي بینید؟
تيپ بچه هايي كه آمده بودند در جامعه، حقيقتاً احساس كردم 
خيلي تفاوتي با بقيه تشكل ها ندارد. ظاهرشان، رفتارهايشان. يعني 
به جز ش��وراي مركزي، بدنه جامعه اسلامي را احساس كردم كه 
اساساً با اهداف و جهت گيري هاي اصلي فاصله دارند و اين نگراني 
براي من به صورت جدي پيش آمد كه در مس��ير انتخابات آينده 
جامعه اسلامي چه مي شود؟ نمي خواهم بگويم الآن همه نگراني 

من اتفاق افتاده است، نه ولي دغدغه من پررنگ تر شده است.
  ش�اید علتش این است که حزب اللهي هاي اصیل 
مي روند به بسیج ولي طیف خاکستري تر مي روند به 
جامعه اسلامي که ممکن است پایه اعتقادي محکمي 

نداشته باشند.
اين واقعيتي هست كه هست و ما تأثيرش را در برخي دفاتر 
جامعه مي بينيم. يعني برخي دفاتر در حدي مشكل پيدا كردند كه 
ش��وراي مركزي دوره هاي اخير مجبور به تعليق يا انحلال شد. 
بخشي هم اين است كه بسيج الآن خيلي شناخته شده و پررنگ 
است و به همين دليل در جامعه اسلامي تحركي نيست و اين هم 

آفاتي مثل زمينه هاي اختلاف را فراهم مي كند.

شما برويد آمار 
فارغ التحصيلان 
آن سال ها را 
ببينيد، اكثرشان 
افرادي بودند 
كه به طور 
مستقيم  يا 
غير مستقيم از 
بچه هاي تحكيم 
بودند، اينها 
چيزهايي بود 
كه رانت هايي 
را براي دفتر 
تحكيم درست 
كرده بود و 
اين هم جذاب 
بود. يعني فرد 
احساس مي كرد 
اگر برود در 
دفتر تحكيم 
وقت بگذارد از 
مواهب اينطوري 
برخوردار 
مي شود اما 
جامعه اسلامي 
بچه هايش كتك 
مي خوردند 
و مورد هيچ 
حمايتي هم 
نبودند و 
بودجه اي هم 
نداشت، ضمن 
اينكه اشاره 
كردم بحث عدم 
اجازه براي ادامه 
تحصيل فرد هم 
وجود داشت

سؤال ويژه
اختلاف شما با آقاي طبرزدي چه بود؟

آنچه كه بعداً منجر به فاصله گرفتن من از آقاي 
طبرزدي شد و ديگر ارتباطم قطع شد، مقدار 
قابل توجهي خودباوري زياد آقاي طبرزدي بود. 
يعني ايشان به نوعي هم خودش را تئوريسين 
يك  مجري.  هم  و  نظريه پرداز  هم  و  مي ديد 
يكه تازي خاصي داشت. در يكي از جلسات يكي 
از كميته هاي فرهنگي راجع به سالگرد شهيد 
مطهري بين ما و ايشان برخوردي پيش آمد و اين 
اختلاف آنجا بروز پيدا كرد و چون من نسبت به 
موضع ايشان واكنش نشان دادم، عملًا روابط ما 
قطع شد. از آن طرف دوستان هيأت يك اعتقاد 
جدي تري به روحانيت و گرفتن اسلام از روحانيت 

اصيل و پيروي از آن داشتند.
خب اين مسئله در بخش هاي مختلف خودش را 
به صورت رفتاري نشان مي داد. ضمن اينكه در 
برخي حوزه ها، بحث هاي مطرح شده بين حزب 
جمهوري و سازمان مجاهدين انقلاب در بين اين 
دو جريان وجود داشت. مثلًا جريان آقاي طبرزدي 
بيشتر وابسته به حزب بودند. ولي آن جريان ها 
كه كمتر به حزب وابسته بودند و گرايشاتي به 
طيف مثبت سازمان مجاهدين انقلاب داشتند. 
براي  ما  فعاليت هاي  و  بود  مطرح  بحث ها  اين 
پيوند دادن اين دو جريان نيز به نتيجه نرسيد 
و قضايا تا زمان پذيرفته شدن قطعنامه در سال 

67 ادامه پيدا كرد.

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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